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#Peníze
Nová francouzská vláda oznámila, že chce zvýšit daň na „nejvíc
znečišťující“ dopravní prostředky.

Ponechme stranou fakt, že dnešní spalovací auto produkuje za jízdy
méně emisí, než kolik produkovalo v sedmdesátých letech vypnuté
a zaparkované auto únikem benzínových výparů. V celém
podzemním komplexu Blanka již dnes nenajdete žádná čidla pro
měření oxidu uhelnatého, v dopravním prostoru se sleduje pouze
míra zakouřenosti (opacita) a koncentrace oxidů dusíku, protože
vzhledem k technologickému pokroku se současné dopravní emise
pohybují na tak nízké úrovni, že to již není třeba. Ponechme stranou,
že moderní vznětové motory s filtry pevných částic fungují jako
čističe vzduchu, neboli při jízdě v prostředí se silně znečištěným
vzduchem jsou emise pevných částic vypouštěné automobily nižší,
než jaká je jejich koncentrace v okolním vzduchu. Ponechme
stranou dokonce i fakt, že výroba elektromobilu je vše, jenom ne
ekologická. Zkrátka budeme se teď chvíli tvářit, že rozumíme výroku
„nejvíc znečišťující dopravní prostředky“ tak, že má jít o auta se
spalovacím motorem a letadla, ačkoliv to minimálně v případě aut se
spalovacím motorem je chybné označení. Nás teď totiž momentálně
nezajímá chybné označení aut, ale důsledky.

Premiér Michel Barnier totiž prohlásil, že Francie trpí „kolosálním
zadlužením“. A novým zdaněním dopravy by prý podle něj do státní
pokladny za rok 2025 mělo přibýt 1,5 miliardy eur (tedy skoro 38
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miliard korun). A nejen to. Podle premiéra by tento krok, totiž
zdanění spalovacích motorů, měl také nastartovat zelenější
ekonomiku.

Vypadá to, že francouzský premiér je zmatený jak včela v zimě nejen
v označování jednotlivých typů pohonů za znečišťovatele, ale také
v ekonomii. Startování růstu evropské ekonomiky svatým bojem proti
spalovákům má totiž celkem značné devastační dopady na růst.
Zhoršení prognóz svých výsledků hlásí asi všechny evropské
automobilky, od Volkswagenu přes Mercedes-Benz a Porsche po
Stellantis. Je tedy bez diskuse, že tyto automobily zabředávají do
stále větších hospodářských problémů. Má to hned několik důvodů.

Zaprvé evropská auta jsou nesmyslně drahá, což je dáno pouze
a jen evropskou regulací v podobě zdanění, sociálního, zdravotního,
náklady v podobě byrokracie, náklady v podobě ESG. Tedy jsou
nekonkurenceschopná, tedy je válcuje stále kvalitnější a mnohem
levnější čínská konkurence. Podíl zahraničních značek na čínském
automobilovém trhu v prvních třech čtvrtletích letošního roku podle
údajů poradenské společnosti Automobility klesl na rekordní
minimum 37 procent, zatímco v roce 2020 činil 64 procent. Zadruhé
Evropané nemají dost peněz na kupování uměle předražených aut,
tedy vyhasíná i domácí poptávka po autech. Zatřetí automobilky
investovaly nehorázné peníze do elektromobility, o kterou bez dotací
není spontánní zájem. A na dotace už státy nemají. Paradoxní je, že
ačkoliv ceny vozů kvůli státním regulacím v Evropě rostou, marže
pro jejich výrobce se zmenšují.

Jenom v období od června do srpna prodej Stellantisu klesl téměř
o deset procent. To se jeví poněkud v rozporu s tvrzeními o rostoucí
spotřebitelské poptávce v Evropě, že? V příštím roce vstoupí
v platnost nové emisní normy Evropské unie, které budou evropské
automobilky navzdory slabé poptávce nutit prodávat spíše
elektromobily než benzinová auta. A protože o elektromobily
zákazníci bez úplatků v podobě dotací nestojí, situace pro
automobilky se ještě zhorší. A protože automobilky jsou srdcem
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evropského průmyslu, asi člověk nemusí být Sibylou, aby chápal,
zda evropskou ekonomiku v příštím roce čeká zelené nastartování,
nebo zelený útlum.

Na útlum automobilek jako takových navazuje i útlum celého
subdodavatelského průmyslu. Insolvence v oblasti automotive se
v Evropě objevují v míře, kterou novodobé statistiky nepamatují.
Není divu, že jednotlivé státy napříč kontinentem snižují pro příští rok
odhad svého ekonomického výkonu. Naposledy guvernér ČNB Michl
v rozhovoru pro SeznamZprávy řekl, že nová ekonomická prognóza
pravděpodobně bude očekávat pomalejší růst české ekonomiky
v příštím roce.

A nyní se nám tu objevuje plán na další zdanění „nejvíc
znečišťujících“ dopravních prostředků za účelem zeleného
nastartování ekonomiky a zmenšení schodku rozpočtu. Výsledkem
bude další zavírání provozů automobilek, další bankroty v sektoru
automotive, další útlum a zmenšení evropské ekonomiky, ještě
menší ekonomická aktivita, a tedy ještě menší výběr daní, a ještě
hlubší schodek státního rozpočtu, který zelení politici budou chtít
léčit ještě větším zdaněním dopravních prostředků.

Všechny příspěvky s Markéta Šichtařová

Diskuze:

Napsat komentář

E-mailová adresa nebude publikována.

 
 

https://www.radiouniversum.cz/host/marketa-sichtarova/

